

- 张娜, 赵莹莹, 欧蔚妮, 等. 肝功能正常或轻度异常的慢性 HBV 感染者肝组织病理改变分析 [J/CD]. 中华实验和临床感染病杂志: 电子版, 2014, 8(1): 17-21.
- [11] PRATI D, TAIOLI E, ZANELLA A, et al. Updated definitions of healthy ranges for serum alanine aminotransferase levels [J]. *Ann Intern Med*, 2002, 137(1): 1-10.
- [12] LIU J, YANG HI, LEE MH, et al. Serum levels of hepatitis B surface antigen and DNA can predict inactive carriers with low risk of disease progression [J]. *Hepatology*, 2016, 64(2): 381-389.
- [13] CHAYANUPATKUL M, OMINO R, MITTAL S, et al. Hepatocellular carcinoma in the absence of cirrhosis in patients with chronic hepatitis B virus infection [J]. *J Hepatol*, 2017, 66(2): 355-362.
- [14] TAN Y, YE Y, ZHOU X, et al. Age as a predictor of significant fibrosis features in HBeAg-negative chronic hepatitis B virus infection with persistently normal alanine aminotransferase [J]. *PLoS One*, 2015, 10(4): e0123452.
- [15] SANAI FM, HELMY A, BZEIZI KI, et al. Discriminant value of serum HBV DNA levels as predictors of liver fibrosis in chronic hepatitis B [J]. *J Viral Hepat*, 2011, 18(7): e217-e225.
- [16] LI Q, HUANG YX, CHEN L. Independent predictive factors for significant liver histological changes in patients with HBeAg-positive high-viral-load chronic HBV infection and a normal alanine aminotransferase level [J]. *J Clin Hepatol*, 2016, 32(7): 1310-1314. (in Chinese)  
李强, 黄玉仙, 陈良. ALT 正常的 HBeAg 阳性高病毒载量慢性 HBV 感染者明显肝组织学改变的独立预测因素 [J]. 临床肝胆病杂志, 2016, 32(7): 1310-1314.
- [17] CHO JY, PAIK YH, SOHN W, et al. Patients with chronic hepatitis B treated with oral antiviral therapy retain a higher risk for HCC compared with patients with inactive stage disease [J]. *Gut*, 2014, 63(12): 1943-1950.
- [18] MILICH D, LIANG TJ. Exploring the biological basis of hepatitis B e antigen in hepatitis B virus infection [J]. *Hepatology*, 2003, 38(5): 1075-1086.
- [19] CROAGH CM, BELL SJ, SLAVIN J, et al. Increasing hepatitis B viral load is associated with risk of significant liver fibrosis in HBeAg-negative but not HBeAg-positive chronic hepatitis B [J]. *Liver Int*, 2010, 30(8): 1115-1122.
- [20] ZENG LY, LIAN JS, CHEN JY, et al. Hepatitis B surface antigen levels during natural history of chronic hepatitis B: a Chinese perspective study [J]. *World J Gastroenterol*, 2014, 20(27): 9178-9184.
- [21] CHEN J, XU CR, XI M, et al. Predictors of liver histological changes and a sustained virological response to peginterferon among chronic hepatitis B e antigen-positive patients with normal or minimally elevated alanine aminotransferase levels [J]. *J Viral Hepat*, 2017, 24(7): 573-579.
- [22] European Association for Study of Liver, Asociación Latinoamericana para el Estudio del Hígado. EASL-ALEH Clinical Practice Guidelines: non-invasive tests for evaluation of liver disease severity and prognosis [J]. *J Hepatol*, 2015, 63(1): 237-264.
- [23] JIA J, HOU J, DING H, et al. Transient elastography compared to serum markers to predict liver fibrosis in a cohort of Chinese patients with chronic hepatitis B [J]. *J Gastroenterol Hepatol*, 2015, 30(4): 756-762.
- [24] LOK AS, ZOULIM F, DUSHEIKO G, et al. Hepatitis B cure: from discovery to regulatory approval [J]. *Hepatology*, 2017, 67(4): 847-861.
- 引证本文: DING Y, DOU XG. Antiviral therapeutic strategies for chronic hepatitis B patients with a normal alanine aminotransferase level [J]. *J Clin Hepatol*, 2018, 34(5): 926-929. (in Chinese)  
丁洋, 窦晓光. ALT 正常的慢性乙型肝炎抗病毒治疗策略 [J]. 临床肝胆病杂志, 2018, 34(5): 926-929.

(本文编辑: 邢翔宇)

· 消息 ·

## 《临床肝胆病杂志》免费刊发肝胆胰诊疗指南及指南译文

标准治疗指南是有助于医生或患者在特定临床条件下确定恰当医疗保健决定的系统性陈述(规定)。是把临床的思维方式,以一个系统化的文件固化下来,让非专业或者专业人士,直接参考它来处理面临的患者群体。

由于指南具有很大实用价值,本刊决定对国内外最新制订的肝胆胰指南及指南译文免收版面费并优先发表。

欢迎各组织机构和作者推荐指南(含指南,共识,规范等),推荐人请先与编辑部联系,经审核符合本刊刊载范围的方予以刊登。

本刊希望此举对于促进肝胆胰疾病的规范治疗,减少医疗纠纷和因为不正确治疗而造成的医源性伤害,产生积极的推动作用。

《临床肝胆病杂志》编辑部  
2018年5月20日